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gátlástalanság, pszichoticizmus). Az online kérdőíveket összesen 230 személy 
töltötte ki (M=29,48 év). A két kérdőív között több pozitív korreláció is 
mutatkozott, ami egybevág a korábbi kutatási eredményekkel. Emellett az 
alacsony, normál és magas diszfunkcionális attitűddel rendelkező csoportokra 
bontva is számos szignifikáns különbség mutatkozott, amely alátámasztani látszik 
a második hipotézisünket, melyben azt feltételeztük, hogy a magas 
diszfunkcionális attitűddel rendelkező kitöltőkre jellemzőbbek a maladaptív 
személyiségvonások. Eredményeinket azonban némileg árnyalja, hogy nem 
minden esetben társult a magas diszfunkcionális attitűdhöz magas PID-5 skála 
érték. 

Korhecz Réka (Újvidéki Egyetem Közgazdasági Kar Európa Kollégium) 

A biogazdálkodás jellemzői, fejlődése és versenyképessége a Vajdaságban 

A modern orvoslásnak és neves szakembereknek köszönhetően, egyre elterjedtebb 
a hosszú élet titkát ígérő egészséges táplálkozás beiktatása. Ennek egyik fő 
alkotóeleme a vegyszermentes – az ökológiai gazdálkodás szabályai szerint 
előállított – termékek fogyasztása. A szakdolgozat ezen termékek előállítását, 
fejlődését, jelenlegi piaci helyzetének bemutatását tűzte ki célul. A tudományos 
munka kardinális részét képezi a két Észak-Vajdaságban végzett kutatás, ami 
egyfelől összehasonlító elemzést mutat be egy organikus és egy konvencionális 
termelésből származó búza jövedelmezőségéről, másrészről egy baráti kört 
megcélzó felmérést mutat be, ami reprezentálja a jelenlegi bioélelmiszerek piaci 
versenyképességét. Az elemzések célja feltérképezni a biogazdálkodás 
kifizetődőségét, a szerbiai piacok befogadó készségét az ebből származó 
nyersanyagok és késztermékek iránt. A komparatív kutatáshoz szükséges 
adatokat két saját tulajdonban lévő első osztályú földterületen végzett termelés 
biztosította, míg a piaci szereplők feltérképezését az organikus gazdálkodásból 
származó búza feldolgozott termékei (liszt és tészta) tették lehetővé. A kutatás 
alapján megállapítható, hogy a biogazdálkodás egyértelműen rentábilis lehet 
régiónkban is, bár hazánkban még mindig nem eléggé fejlett az organikus 
termékek piaca, így a vevőinek felkutatása akadályokba ütközhet, ezáltal nem 
elhanyagolható nagyságot öltenek az alternatív költségek, amelyek természetesen 
csökkentik a vállalkozás profitabilitását. 

Csíki Ottó (Babeş–Bolyai Tudományegyetem Mikó Imre Szakkollégium) 

A környezeti és társadalmi fenntarthatóság megvalósításának és 
eredményességének vizsgálata a globális autóiparban 

Az elmúlt néhány évben számos olyan intézkedés látott napvilágot, amely azt 
bizonyította, hogy az autógyártók környezeti és/vagy társadalmi teljesítménye 
nem felel meg az előírásoknak, elvárásoknak. Kutatásunk során autóipari 
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vállalatok környezeti és társadalmi fenntarthatóságát vizsgáltuk meg egy 
nemzetközi lefedettségű kérdőíves kutatás, az International Manufacturing 
Strategy Survey (IMSS) adatainak felhasználásával. Elemzésünk során 142 
autóipari vállalat adatait vizsgáltuk meg 22 országban. A kidolgozott modell az 
autóipari vállalatok viselkedését írja le a külső környezet-stratégia-gyakorlatok-
teljesítmény kapcsolatrendszer mentén. Az elemzéshez a SEM (Structural 
Equation Modelling) módszert alkalmaztuk, melyet a SmartPLS szoftverben 
implementáltunk. Eredményeink azt mutatják, hogy a külső érintettek által 
gyakorolt nyomás pozitívan hat az autóipari vállalatok fenntartható stratégiájának 
kialakítására, ez pedig elősegíti a környezeti és társadalmi gyakorlatok 
bevezetését, amelyek növelik a környezeti és a társadalmi teljesítményt. Meglepő 
módon azonban az utóbbi két teljesítménydimenzió egyáltalán nem hat az 
autóipari vállalatok pénzügyi teljesítményére. 

Bagdy Ábel (BCE FAKT Szakkollégium) 

V4-ek és ez euró 

Az euró bevezetése szerződésben foglalt kötelezettsége majdnem minden EU-s 
tagállamnak, így a Visegrádi Négyeknek is. Bár Szlovákia a válság ellenére is 
tartotta magát a korábban kitűzött célhoz és már tíz éve használja a közös 
fizetőeszközt, a másik három tagállam a közeljövőben biztosan nem szándékozik 
csatlakozni az eurozónához. 

Előadásom során először szeretném bemutatni a közös valutaövezet elméleti 
irodalmát, majd pedig azt, hogy ebből mi valósult meg az euró kapcsán. Utána 
szeretnék rövid áttekintést adni a válság utáni időszakban felmerült szakmai 
vitákról az EU-ban használt fizetőeszközzel kapcsolatban. 

Következő lépésként célom, hogy betekintést adjak, hogy az utóbbi két 
évtizedben a maastrichti kritériumoknak való megfelelés hogyan is alakult a V4-
ek esetében, továbbá, hogy a megszabott feltételek teljesítése ellenére miért nem 
kíván Csehország, Magyarország és Lengyelország eurót. Rövid kitérőt szeretnék 
tenni, amelyben Szlovákia és a másik három ország teljesítményét mutatnám be az 
euró tükrében. 

Munkám lényegi eleme pedig egy új, szélesebb bázison alapuló és több mutatót 
is figyelembe vevő alternatív kritériumrendszer vázolása, hogy milyen más 
mutatószámokat lehet érdemes és hasznos figyelnie egy tagállamnak, amikor egy 
valutaövezethez kíván csatlakozni, és ezen mutatók tekintetében mennyire 
eurókompatibilisek jelenleg a Visegrádi Négyek országai. 
  


